

WHY JOURNALISM IS UNDER FIRE?

Traditionally, the news media has been the key generator of journalism for societies. But developments of the last decade are changing this picture. Technological, economic and political transformations are inexorably reshaping the communications landscape. Major recent elections and referenda have raised many questions about the quality, impact and credibility of journalism, with global significance.

In one view, traditional media is losing its control over the definition of news and its central position as the main source of news for audiences. It is being replaced by decentralized, personalized media technologies. Others argue that traditional news brands remain vital for the generation of original news and reliable information, as well as – at least in theory – constituting a guarantee of credibility.

There is also a view that welcomes a broadening of media pluralism through the advent of social media, and sees this as an alternative to mainstream journalism that too often falls short of professional standards. However, another perspective regrets the potential that social media provides for audiences to live in closed information cocoons as well as an apparent inability to distinguish truth from fabrications.

A further debate is the extent to which content on social media platforms should be edited by the platforms, in order to avoid the circulation of “fake news”, or whether this would open the door to potential censorship and controversy over who judges veracity and how.

UNESCO hopes that this colloquium will contribute to strengthen freedom of expression and press freedom, since modern societies cannot function and develop without free, independent and professional journalism, which is based on principles such as fact checking, plurality of informed opinions, confidentiality of media sources, and journalists’ safety.

9.00 a.m.

Registration

9.30 a.m.

Opening Remarks

Welcome by Mr Michael Worbs, Chairman of the Executive Board, UNESCO

Opening address by Ms Irina Bokova, Director-General, UNESCO

Address by Mr Marcelo Rech, President, World Editors Forum

Video message by Mr David Kaye, UN Special Rapporteur on the promotion and protection of the right to freedom of opinion and expression

Morning Round Tables

10.00 - 11.30 a.m.

Panel 1: Rise of identity politics as a challenge to representative democracy

Moderator: Mr Ivor Gaber, Professor, University of Sussex

Mr Henrikas Iouchkiavitchious, Independent expert, Lithuania

Mr Yascha Mounk, Lecturer on Government, Harvard University, USA

Mr David Levy, Director, Reuters Institute for the Study of Journalism
Oxford University, UK

Mr Philip Howard, Oxford Internet Institute, Oxford University, UK

Mr Paul F. Nemitz, Director, Fundamental Rights and Rule of
Law, Directorate-General for Justice and Consumers, European
Commission, Austria

Ms Amira Yahyaoui, Founder, Al Bawsala, Tunisia

Mr Kari Huhta, Diplomatic Editor, *Helsingin Sanomat*, Finland

Q&A session

11.30 - 12.00 a.m.

Coffee break

12.00 - 1.30 p.m.

Panel 2: Media challenged - business models and new technologies

Moderator: Mr Vincent Peyrègne, Chairman, World Association of
Newspapers (WAN-IFRA)

Mr Ricardo Gandour, Journalism Director, *CBN*, Brazilian Radio
Network, Brazil

Mr Vicente Jiménez, Director-General, *Cadena SER*, Spain

Ms Lina Chawaf, Founder, *Rozana Radio*, Syrian Arab Republic

Mr Andrius Tapinas, Founder and CEO, *Liberty TV*, Lithuania

Mr Giles Trendle, Director, *Al Jazeera English*, Qatar

Mr Carlos Dada, Editor-in-Chief, *El Faro*, El Salvador

Q&A session

1.30 - 2.30 p.m.

Lunch break

Afternoon Round Tables

2.30 - 4.15 p.m.

Panel 3: A crisis of audience identity - social networks, computer generated misinformation

Introduction by Mr Frank La Rue, Assistant Director-General, UNESCO

Moderator: Ms Christiane Amanpour, UNESCO Goodwill Ambassador for Freedom of Expression and Journalists' Safety, and Chief International Correspondent, CNN

Sub-session on "Fake news"

Mr Serge Schmemmann, *The New York Times*, USA

Ms Evangelina de Bourgoing, Director of Programmes, Global Editors Network

Ms Ginna Lindberg, Head, Foreign News, Swedish Broadcasting, Sweden

Mr Vyacheslav Umanovskiy, Secretary, Russian Union of Journalists, Russia

Ms Verashni Pillay, Editor-in-Chief, *Huffington Post*, South Africa

Sub-session on impact of internet intermediaries

Mr Egil Hansen, Editor-in-Chief, *Aftenposten*, Norway

Mr Richard Allan, Vice President of Policy EMEA, Facebook

Mr Samuel Laurent, Head, *Les décodeurs*, Le Monde, France

Ms Audrey Herblin-Stoop, Head of Public Policy France, Twitter

Ms Maria Ressa, Editor-in-chief and CEO, *Rappler*, Philippines

Q&A session

4.15 - 4.40 p.m

Coffee break

4.40 - 6.00 p.m

Panel 4: The future of journalism training, media information literacy and ethics

Moderator: Mr Aidan White, Director, Ethical Journalism Network

Mr Adam Thomas, Director, European Journalism Centre, The Netherlands

Ms Elena Vartanova, Dean, Moscow State University, Russia

Ms Divina Frau-Meigs, Professor, University of Sorbonne Nouvelle, France

Mr Samy Tayie, Professor, Cairo University, Egypt

Ms Sanita Jemberga, Director, Baltic Centre for Investigative Journalism, Latvia

Ms Albana Shala, Chair, UNESCO's International Programme for the Development of Communication (IPDC)

Way Forward by Mr Frank La Rue, Assistant Director-General, UNESCO

6.00 - 7.00 p.m

Cocktail hosted by the Permanent Delegation of Finland to UNESCO and Permanent Delegation of the Republic of Indonesia to UNESCO at the 7th floor cafeteria

POURQUOI LE JOURNALISME EST SOUS LE FEU DE LA CRITIQUE ?

Traditionnellement, les médias d'information ont été les principaux générateurs de journalisme au sein des sociétés. Mais les développements de la dernière décennie sont en voie de modifier ce scénario. Les transformations technologiques, économiques et politiques sont inexorablement en train de remodeler le panorama du paysage médiatique. Les élections et les référendums récents les plus importants ont soulevé de nombreuses questions sur la qualité, l'impact et la crédibilité du journalisme, avec une portée globale.

Selon certaines perspectives, les médias traditionnels sont en voie de perdre leur contrôle sur l'information et leur position centrale comme principale source d'informations pour le public. Ils seraient donc en passe d'être remplacés par des technologies médiatiques décentralisées et personnalisées. Une autre perspective soutient que la presse traditionnelle demeure vitale et - du moins en théorie - constitue une garantie de crédibilité.

Certains accueillent favorablement l'élargissement du pluralisme des médias grâce à l'avènement des médias sociaux et y voient une alternative au journalisme traditionnel qui se situe trop souvent en dessous des normes professionnelles. Cependant, d'autres déplorent la possibilité fournie par les médias sociaux de vivre dans des cocons d'information fermés et de développer une perméabilité à des vérités fabriquées.

Les participants discuteront du dilemme auquel font face les médias sociaux. Ils sont censés modérer certains contenus sur leurs plateformes afin d'éviter la circulation de « fausses nouvelles » et, en même temps, ils se doivent d'assurer le pluralisme et la diversité, conformément aux cadre juridiques et aux standards globaux visant à favoriser le pluralisme à l'ère numérique.

L'UNESCO espère que ce colloque contribuera à renforcer la liberté d'expression et la liberté de la presse. Les sociétés modernes ne peuvent fonctionner, ni se développer sans un journalisme libre, indépendant, professionnel et fondé sur des principes comme la vérification des faits, la pluralité des opinions informées, la confidentialité des sources et la sécurité des journalistes.

9.00 a.m.

Enregistrement

9.30 a.m.

Allocutions d'ouverture

Allocution d'ouverture : M Michael Worbs, Président, Conseil exécutif de l'UNESCO

Allocution de bienvenue : Mme Irina Bokova, Directrice générale de l'UNESCO

Allocution de M. Marcelo Rech, Président, *World Editors Forum*

Message vidéo de M. David Kaye, Rapporteur spécial sur la promotion et la protection du droit à la liberté d'opinion et d'expression

Sessions du matin

10.00 - 11.30 a.m.

Session 1 : L'émergence des mouvements politiques identitaires : un défi pour la démocratie représentative

Modérateur : M. Ivor Gaber, Professeur, Université de Sussex

M. Henrikas Iouchkiavitchious, Expert indépendant, Lituanie

M. Yascha Mounk, Professeur, Université de Harvard, États-Unis d'Amérique

M. David Levy, Directeur, Institut Reuters pour l'étude du journalisme, Université d'Oxford, Royaume-Uni

M. Philip Howard, Institut de l'Internet d'Oxford, Université d'Oxford, Royaume-Uni

M. Paul Nemitz, Directeur, Droits fondamentaux et Etat de droit, Direction générale pour la justice et les consommateurs, Commission européenne, Autriche

Mme Amira Yahyaoui, Fondatrice, *Al Bawsala*, Tunisie

M. Kari Huhta, Rédacteur diplomatique, *Helsingin Sanomat*, Finlande

Séance de questions-réponses

11.30 - 12.00 a.m.

Pause-café

12.00 - 1.30 p.m.

Session 2 : Les médias contestés – modèles économiques et nouvelles technologies

Modérateur : M. Vincent Peyrègne, Président, Association mondiale des journaux et des éditeurs de médias d'information (WAN-IFRA)

M. Ricardo Gandour, Directeur, CBN, réseau radiophonique brésilien, Brésil

M. Vicente Jiménez, Directeur général, *Cadena SER*, Espagne

Mme Lina Chawaf, *Rozana Radio*, République arabe syrienne

M. Andrius Tapinas, Fondateur et PDG, *Liberty TV*, Lituanie

M. Giles Trendle, Directeur, *Al Jazeera* (en anglais), Qatar

M. Carlos Dada, Rédacteur-en-chef, *El Faro*, El Salvador

Séance de questions-réponses

1.30 - 2.30 p.m.

Pause déjeuner

Sessions de l'après-midi

2.30 - 4.15 p.m.

Session 3 : Crise de l'audience – réseaux sociaux, désinformation générée par ordinateur

Introduction par M. Frank La Rue, Sous-Directeur général pour la communication et l'information, UNESCO

Modérateur : Mme Christiane Amanpour, Ambassadrice de l'UNESCO pour la liberté d'expression et la sécurité des journalistes et correspondante internationale en chef de CNN, États-Unis d'Amérique

Sous session sur les « Fake news »

M. Serge Schmemmann, *The New York Times*, États-Unis

Mme Ginna Lindberg, Chef, Affaires étrangères, Swedish Broadcasting, Suède

Mme Évangéline de Bourgoing, Directrice des programmes, Global Editors Network, France

M. Vyacheslav Umanovskiy, Secrétaire, Syndicat des journalistes russes, Russie

Mme Verashni Pillay, Rédactrice-en-chef, *Huffington Post*, Afrique du Sud

Sous session sur l'impact des intermédiaires de l'Internet

M. Egil Hansen, Rédacteur-en-chef, *Aftenposten*, Norvège

M. Richard Allan, Vice-président des politiques EMOA, Facebook

M. Samuel Laurent, Chef, *Les décodeurs*, Le Monde, France

Mme Audrey Herblin-Stoop, Chef, Politiques publiques, Twitter, France

Mme Maria Ressa, Rédactrice-en-chef et PDG, *Rappler*, Philippines

Séance de questions-réponses

4.15 - 4.40 p.m

Pause-café

4.40 - 6.00 p.m

Session 4 : L'avenir de la formation au journalisme, de l'éducation aux médias et de l'éthique

Modérateur : M. Aidan White, Directeur, Ethical Journalism Network, Royaume-Uni

M. Adam Thomas, Directeur, European Journalism Centre, Pays-Bas

Mme Elena Vartanova, Doyenne, Université d'État de Moscou, Russie

Mme Divina Frau-Meigs, Professeur, Université Sorbonne Nouvelle, France

M. Samy Tayie, Professeur, Université du Caire, Égypte

Mme Sanita Jemberga, Directrice, Baltic Center for Investigative Journalism, Lettonie

Mme Albana Shala, Présidente, Programme international pour le développement de la communication (PIDC), UNESCO

La voie à suivre par M. Frank La Rue, Sous-Directeur général pour la communication et l'information, UNESCO

6.00 - 7.00 p.m

Réception proposée par la Délégation permanente de la Finlande auprès de l'UNESCO et la Délégation permanente de la République d'Indonésie auprès de l'UNESCO au 7ème étage

JOIN THE DEBATE / REJOIGNEZ LE DÉBAT

#PRESSFREEDOM

SUPPORTED BY

AVEC LE SOUTIEN DE



United Nations
Educational, Scientific and
Cultural Organization

IPDC



THE MINISTRY
OF FOREIGN AFFAIRS
OF LITHUANIA



Ministry of
Foreign Affairs
Republic of Latvia



Schweizerische Eidgenossenschaft
Confédération suisse
Confederazione Svizzera
Confederaziun svizra

Délégation permanente de la Suisse
auprès de l'UNESCO

Représentation de la Suisse
auprès de la Francophonie



Kingdom of the Netherlands



MINISTRY FOR FOREIGN
AFFAIRS OF FINLAND